
 
 

“Waar staan we nu”  
Zo begon de fractie van de SP vorig jaar haar Algemene Politieke Beschouwingen bij de Kadernota 
2019. 
“Waar staan we nu”….daar valt veel over te zeggen.  
De crisis is voorbij. We lezen het bijna wekelijks in de krant en bijna dagelijks is er wel een 
programma op de televisie te zien waarin “we het erover hebben”.  
De crisis is voorbij voor de regering in Den Haag. Met 11 miljard op de plank, met een forse 
onderbesteding en nog maar met een zeer beperkt takenpakket lijkt op het Binnenhof de crisis 
inderdaad voorbij.  
De afgelopen kabinetten, in verschillende samenstelling, onder leiding van Rutte heeft vele taken 
met grote efficiencykortingen, wat overigens een synoniem is voor ordinaire bezuinigingen, op het 
bord gelegd van de lagere overheden. Meer over de schutting gegooid eigenlijk. Op een bord zie je 
het nog liggen, over de schutting gegooid lijkt het uit het zicht verdwenen.  
Aan de overheveling van taken naar de gemeenten is nog geen einde gekomen. ICT-taken, de 
omgevingswet, taakstellingen op het gebied van het klimaatakkoord van Parijs. Het komt er allemaal 
nog aan. 
En wij, gemeenteraden, gemeentebesturen en gemeenteambtenaren zitten nu met de gebakken 
peren. En gebakken peren zijn niet te pruimen en zeer slecht te verteren. We hebben er met elkaar 
maagpijn van. 
 
Vorig jaar is bij de Kadernota 2019 het Raadsbreed akkoord vastgesteld. Een nieuwe manier van 
werken. Geen coalitie en oppositie meer maar met elkaar op de inhoud besluiten nemen.  
Op koers of op drift. Dat was onze vraag vorig jaar. We spraken daarbij de hoop uit dat we als 
gemeentebestuur de goede koers zullen varen,  recht door zee, in het belang van deze mooie stad, 
haar inwoners, ondernemers en bezoekers.  
We zijn niet op drift geraakt maar de juiste koers hebben we met elkaar nog niet te pakken. Met 
regelmaat hebben we het gevoel rond te dobberen op open zee en hebben we de boeien uit het 
zicht verloren. We kunnen onszelf ook de vraag stellen: Hebben we de juiste bakens geplaatst? En 
hebben we voldoende zicht naar welke haven we varen. Maar ook: krijgen we voldoende informatie 
om tot een gedegen besluitvorming te komen? 
Daarom spreken wij de wens uit dat we snel na het reces met de raadsleden het afgelopen jaar 
evalueren. Varen we de goede koers? De burgerparticipatie is nauwelijks tot niet van de grond 
gekomen en in raadsvoorstellen waar dit wel had gekund misten we de verschillende scenario’s. 
Burgerparticipatie voor het vaststellen van het Gemeentelijk Grondstoffenplan zou naar onze mening 
zeer wenselijk dan wel noodzakelijk zijn.  
Genoeg te evalueren in ieder geval.  
 
Grote zorgen om de SED 
Varen we nog met de bemanning op hetzelfde schip? Hebben we voldoende contact, welke koers 
varen zij en zijn zij op weg naar dezelfde haven als wij?  
Inmiddels is duidelijk dat er aan boord nog veel werk is te verrichten. Het gaat vaak wel goed, maar 
we horen ook veel signalen, meer dan wenselijk is, dat zaken niet goed gaan en de afnemers van de 
diensten (of dit nu de burgers of ondernemers zijn) hebben hier last van. Met als gevolg: afnemend 
vertrouwen in de overheid. 
Er is inmiddels inzicht gegeven in de stand van zaken met betrekking tot het OOP 
(organisatieontwikkelplan) wat is vertaald uit het SED perspectief en de doelstellingen die hierin zijn 



opgenomen. Door de algemeen directeur is aangegeven dat een deel van deze doelstellingen niet 
gehaald zal gaan worden binnen het vastgestelde tijdspad.  
Wij vragen het college wat dit betekent voor het OOP en het hiervoor vastgestelde budget. Wordt dit 
over meer dan 4 jaar verspreid? En hoe gaat dit er dan uitzien? 
 
Sociaal Domein  
Enkhuizen staat bekend als een sociale gemeente. We hebben het in ons raadsbreed akkoord 
opgeschreven: “Enkhuizen is een sociale gemeente. En dat willen we zo houden!” We hebben er zelfs 
een uitroepteken achter gezet.  
Dankzij het voorstel van de SP om in het verleden een reserve WMO, nu de reserve Sociaal Domein, 
in te stellen kunnen we de tekorten op de WMO en Jeugdzorg iets langer opvangen dan in de ons 
omliggende gemeenten. Dat voorstel, wat door een meerderheid van de raad is gesteund, wil de 
fractie van de SP nogmaals op haar conto schrijven.  
Maar de bezuinigingen dreigen hier toch de stok te zijn die tussen de spaken is gestoken.  
De afgelopen jaren zijn veel burgers de dupe geworden van deze bezuinigingen. De fractie van de SP 
spreekt haar zorgen hierover uit.  
De tweedeling in onze maatschappij, waar veelvuldig over wordt gesproken, wordt vaak betiteld als 
een kloof tussen hoger en lager opgeleiden.   
De kloof is niet alleen sociaaleconomisch van aard maar ook sociaal-cultureel. De verwijdering tussen 
deze sociaal-culturele “families” neemt niet af maar eerder toe en daartussen in bevinden zich grote 
middengroepen die zich nauwelijks laten horen.  
Deze kloof gaat over geld, over gezondheid (lager opgeleiden leven gemiddeld 7 jaar korter en 
krijgen eerder gezondheidsklachten dan hoger opgeleiden), maar gaat vooral over het kwijtraken van 
de grip op het eigen bestaan, besluiten die veel invloed hebben op het bestaan en het zich in het 
geheel niet meer vertegenwoordigd voelen door de club uit Den Haag. Dit is niet van de laatste tijd 
en de onmacht is al veel langer voelbaar. En het vertrouwen in de politiek, in elke politiek is zoek. Een 
taak voor ons hier in de gemeente  maar vooral ook een taak voor Den Haag om te luisteren, te 
kiezen voor een land waar iedereen mee kan komen en waar niet een derde van de bevolking 
“buiten spel” komt te staan en daar dan ook nog zelf de schuld van krijgt. 
 
Waar men voorheen met een middeninkomen goed kon leven wordt dat door alle bezuinigingen ook 
voor de middengroep lastiger. Zij vallen vaak net buiten het sociale vangnet, waar overigens 
behoorlijk gaten in zijn geknipt.  
De lagere inkomensgroepen betalen al vele jaren de prijs voor de bezuinigingen. Zij zijn, zoals eerder 
genoemd, de grip kwijt. Daar waar zij ondersteuning van de overheid mogen verwachten is de 
realiteit dat ze door de handelwijze van diezelfde overheid vaak slechter af zijn.  
Dat geldt ook hoe langer hoe vaker binnen onze eigen gemeente. Daar waar we in Enkhuizen gewend 
waren om “in de geest van de wet” te handelen, gebeurt dit hoe langer hoe vaker volgens “de letter 
van de wet”, waarbij uit het oog wordt verloren waarvoor de wet dient.  
Wij zullen ons als SP sterk blijven maken om Enkhuizen sociaal te laten blijven en zullen blijven 
strijden voor menselijke waardigheid, gelijkwaardigheid en solidariteit voor en met ons allen. Een 
lange weg te gaan.  
 
Sinds april 2018 probeert de SP boven tafel te krijgen hoe het gaat met de Jeugdzorg en de WMO. De 
beleidsplannen lopen van 2014-2018. Een nieuw beleidsplan is niet gemaakt. Dit is wat ons betreft 
niet acceptabel. De raad staat buiten spel. Op onze vragen over hoe het nu gaat met de aanbesteding 
in relatie tot het beleid voor de jeugdzorg en de WMO, waarom er niet geëvalueerd is en niet 
teruggekoppeld is aan de raad werd aangegeven dat dit een collegebevoegdheid is.  
Op onze vragen hierover aan de VNG werd ons bevestigd wat onze rol is. Hier de reactie: 
Het is de verantwoordelijkheid van de raad om het beleidsplan vast te stellen. In het beleidsplan 
worden de prestatieafspraken neergelegd en moet worden aangegeven hoe en wanneer het college 
aan de raad verantwoording aflegt over de vraag in hoeverre deze prestaties zijn behaald. 



Keuzen met betrekking tot aanbesteden of subsidieverlening m.b.t. jeugdhulp behoren tot de 
bevoegdheid van de raad. De raad stelt de kaders vast waarbinnen het college de prestaties moet 
uitvoeren. 
De aanbesteding of subsidieverlening zelf is een bevoegdheid van het college. De raad gaat niet over 
bijvoorbeeld de hoogte van de tarieven die worden vastgesteld. 
Wanneer de termijn van het beleidsplan is afgelopen zal het college  aan de raad kenbaar moeten 
maken of zij met een nieuw beleidsplan komt of dat de termijn van het bestaande beleidsplan wordt 
verlengd. 
De Jeugdwet stelt dat de gemeente periodiek een beleidsplan opstelt. Er staat niet dat dit perse 
iedere 4 jaar moet gebeuren. 
Op grond van de Jeugdwet moeten gemeenten regionaal samenwerken bij de inkoop van trajecten 
voor jeugdbescherming en jeugdreclassering. Maar dit betekent niet dat de raden van individuele 
gemeenten niet ten minste geïnformeerd zouden moeten worden over kaderstellende 
beleidswijzigingen. 
 
De fractie van de SP vindt de gang van zaken zeer kwalijk en verzoekt het college aan te geven 
waarom de raad buiten spel wordt gezet en hoe het college denkt dit te gaan herstellen.  
 
Het programma Samenleving beslaat veel terreinen en het is ook het programma waar grote 

tekorten op ontstaan. In het Rekenkamercommissierapport van 2017 over de kadernota en de 
programmabegroting staat als aanbeveling om het programma Samenleving te splitsen in de 
programma’s zoals genoemd in de BBV taakvelden. Wij verzoeken het college om dit te overleggen 
met de collega-bestuurders in de SED. De taakvelden die de BBV benoemd zijn: Onderwijs - Sport, 
Cultuur en Recreatie - Sociaal Domein - Volksgezondheid en Milieu. 
Het zou het voor de raad overzichtelijker maken.  
 
 
De kadernota 
De landelijke overheid gaat grillig om met de hoogte (of laagte) van het gemeentefonds. Er is bijna 
geen beleid op te maken omdat de inkomsten zeer onzeker zijn en de landelijke overheid zich 
hiermee als een weinig betrouwbare partner opstelt. Samen de trap op en samen de trap af betekent 
de afgelopen jaren voornamelijk samen de trap af.  
Voor de informatieavond over de kadernota had de fractie van de SP bij de wethouder financiën 
aangegeven dat we met een motie wilden komen om een bezuinigingstaakstelling op te leggen aan 
de gemeenschappelijke regelingen. Wanneer de gemeenten de trap af gaan kan het niet anders dan 
dat de gemeenschappelijke regelingen die uitvoerders zijn van verlengd lokaal beleid met ons mee 
naar beneden gaan. Bij de laatste raadsvergadering is hiervoor door een andere partij een motie 
ingediend. Hoe krachtig was het signaal richting de andere gemeenteraden geweest als deze motie 
door zoveel mogelijk fracties was ingediend. Wat ons betreft een gemiste kans.  
 
Zoals al eerder aangegeven nemen de taken toe en het budget af. We moeten met elkaar op zoek 
naar mogelijkheden waar bezuinigd kan worden. Niet alles kan en hoeft op korte termijn uitgevoerd 
te worden. 
 
De vragen die de fractie van de SP over de Kadernota heeft hebben we ruim op tijd in Agora gesteld 
in de hoop dat hierop een antwoord zou zijn gegeven op het moment van schrijven van onze 
algemene politieke beschouwingen. Helaas waren deze op het moment van schrijven nog niet 
beantwoord. Wij zullen hierop dan in de eerste termijn, afhankelijk van de antwoorden, nader op 
ingaan.  
 
Vorig jaar ging het college er vanuit dat het Rijk de onder-uitputting van het BTW compensatiefonds 
in de afrekening van het jaar daarna min of meer zou toevoegen aan het gemeentefonds. Graag 



horen we van het college hoe dat is afgelopen. Toen werd namelijk voorgesteld om deze 
onttrekkingen in het jaar daarna als baten op te nemen.  Is dat nog steeds zo of heeft u hierop een 
correctie moeten toepassen en zo ja, over welke bedragen hebben we het dan. 
 
Net als voorgaande jaren vragen we hoe staat met de reserve meerjarenonderhoudsplanning die 
omgezet moet worden in een voorziening omdat de BBV dit voorschrijft. Bij de begroting 2019 zou u 
kunnen aangeven over welke bedragen we het hebben. Daarin staat de reserve en niet de 
voorziening genoemd. Wat is de stand van zaken nu? 
 
Overzicht autonome ontwikkelingen en wettelijke taken 
Onder deze post staat aangegeven dat het onderhoud aan het stadskantoor wordt geminimaliseerd 
gezien de mogelijke ontwikkelplannen in dit gebied. Welke ontwikkelplannen zijn dit en wat is 
hiervan de status? Tot op heden blijft het angstig stil en het is niet vastgesteld dat het stadskantoor 
onderdeel uit gaat maken van deze ontwikkelplannen. Graag een uitleg op dit punt.  
 
Nieuw beleid 
We hebben een vraag gesteld over het bomenonderhoud inclusief de areaaluitbreiding. Het 
antwoord is niet duidelijk. Wat zit er in het budget en is de areaaluitbreiding inclusief Gommerwijk 
West West zoals aangegeven in de Kadernota ook het terrein wat nu nog bebouwd moet gaan 
worden van de Gouw tot de Haling? 
 
Het vervangen van de Romeinstraat kan wat ons betreft uitgesteld worden. Van spoorvorming is 
nauwelijks sprake. Een deel van de straat is opnieuw bestraat na het opleveren van het Romeinhof 
en wij zijn zeer benieuwd welke wensen er zijn gekomen vanuit Herfstzon om de toegankelijkheid te 
verbeteren. Daar is naar onze mening namelijk niet veel mis mee.  
 
Met betrekking tot het vervangen van de armaturen en lichtmasten van de openbare verlichting gaan 
we ervan uit dat indien deze nog langer mee kunnen dan de afschrijvingstermijn dit ook gebeurd. In 
het kader van de duurzaamheid en het bereiken van de klimaatdoelen van Parijs zullen wij op dit 
punt een motie indienen om hiervoor een toekomstplan te maken om lichtmasten niet zomaar te 
vervangen maar meteen te kijken waar het mogelijk is om de lantaarnpalen te laten dienen als 
oplaadpaal voor elektrische auto’s, fietsen of scooters. Daar is het nu het moment voor.  
 
Wat de fractie van de SP betreft mag het bedrag voor innovatie en Pilots sociaal domein terug naar  
€ 125.000. Innovatie en pilots zijn bedoeld om de kosten van het Sociaal Domein te verlagen. Op de 
informatieavonden Sociaal Domein, die al jaren op verzoek van de raad worden gehouden, wordt dit 
met regelmaat toegelicht en onze fractie ziet hierin zeker meerwaarde, zowel maatschappelijk als 
financieel. 
 
Subsidies 
In 2017 heeft de raad een raadsbrief Hervorming subsidierelatie stichting Recreatievoorzieningen 
Enkhuizen ontvangen. Daarin wordt aangegeven dat met ingang van 1 januari 2018 de vernieuwde 
subsidierelatie met het zwembad in werking treedt op basis van een budgetsubsidie met heldere 
prestatieafspraken. Wat is hiervan terecht gekomen? 
 
Tot slot 
Enkhuizen is een toeristische stad waar men graag verblijft. Met regelmaat spreken we inwoners die 
hun zorgen uiten over de woningen die een groot deel van het jaar niet bewoond zijn, maar ook 
woningen die worden opgekocht en verhuurd worden. Onze fractie zal een motie indienen waarin 
we het college vragen om te onderzoeken hoeveel woningen niet door de eigenaar worden 
bewoond. In grote steden zien we dat deze vaak als beleggingsobject worden opgekocht en in 



toeristische steden zien we vaak dat in de winter deze woningen verlaten zijn omdat deze slechts 
dienen om toeristen in te laten verblijven. 
Wanneer bekend is waar we het over hebben wordt ook inzichtelijk of hierop maatregelen moeten 
worden genomen.  
 
Wanneer kunnen wij de onderzoeksplan voor het onderzoek ex artikel 213a van de gemeentewet 
tegemoet zien? In 2018 is aangekondigd dat het onderzoekplan ons medio 2018 voorgelegd zou 
worden. Hoe staat het hier mee? 
 
De fractie van de SP maakt zich al jaren hard voor het realiseren van een luwtedam. Bij het 
werkbezoek aan Nautisch Enkhuizen hebben we met eigen ogen kunnen zien hoe disfunctioneel de 
kade is door het ontbreken van een of andere vorm van golfbreking. Wij roepen het college op om 
samen met de nautische ondernemers tot een oplossing te komen voor deze belangrijke sector voor 
Enkhuizen. 
 
En last but not least het Recreatieoord Enkhuizer Zand (REZ). Hier is veel om te doen op het 
moment. Het is een dossier wat al vele jaren loopt en waar nu concrete plannen voor 
klaarliggen. Inmiddels heeft het Zuiderzeemuseum aangegeven dat de museale beleving teniet 
gedaan wordt met het plan wat er nu ligt. Het plan wat er nu ligt is niet het plan waar de 
gemeenteraad unaniem voor heeft gekozen. Het Bastionmodel wat de keuze van de 
gemeenteraad was, is door de Provincie Noord-Holland zo aangepast dat ten eerste de eis van 
dezelfde provincie is losgelaten dat er niet in het water gebouwd mag worden en ten tweede 
wordt door een draaiing van het Bastionmodel de museale beleving zo aangetast dat het ZZM 
hier op dit plan een punt heeft. Al deze ophef is ontstaan door de aanpassingen van 
Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, waar dezelfde provincie weer bezwaar tegen maakt. 
De fractie van de SP is er groot voorstander van dat we terug gaan naar het Bastionmodel, met 
zo min mogelijk aanpassingen. Zowel de gemeenteraad als de inwoners waren hier zeer 
enthousiast over en zo hoeven we ook niet in het IJsselmeer te bouwen. Wij roepen het college 
op om met de projectontwikkelaar en betrokken partijen te komen tot een oplossing bin nen het 
vastgestelde vlekkenplan, waarbij alle partijen misschien een beetje water bij de wijn moeten 
doen. Rekening houdend met het feit dat het ZZM heeft aangegeven dat parkeren geen issue 
meer is.  
Vooral onze inwoners gunnen we een prachtige plaats om volop te recreëren en voor de 
vitaliteit van Enkhuizen is dit van grote waarde. 
 
Rest ons nog om het college, het ambtenarenapparaat en collega’s te bedanken voor de 
samenwerking.  
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